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SlovÆci pomohli odha�ova� doping
Vladim�r Jancura f Perex, a.s.

BRATISLAVA, SEIBERSDORF
– Slovenskı́ vedci výrazne pri-
speli k spol’ahlivejšiemu a rý-
chlejšiemu zist’ovaniu známej
dopingovej látky Epo v orga-
nizme športovcov. Nová me-
tóda je výsledkom spolupráce
s rakúskymi kolegami. Dnes
ju použı́vajú všetky význam-
nejšie antidopingové labora-
tóriá vo svete.

Hormón erytropoetı́n, čiže
Epo, si l’udský organizmus
vytvára aj sám. Jeho umelá
podoba je však známa a stále
použı́vaná dopingová látka,
ktorá výrazne zvyšuje výkon-
nost’ najmä vo vytrvalostných
športoch. „Podl’a niektorých
zdrojov sa 20–minútový beže-
cký výkon môže zlepšit’ až
o 30 sekúnd,“ upozorňuje
známy slovenský chodec Pe-
ter Korčok, ktorý sa dnes na
Univerzite Mateja Bela v Ban-
skej Bystrici venuje proble-
matike dopingu a možnostiam
zvyšovania športovej výkon-
nosti prirodzenou cestou.

Podl’a Korčoka sa prı́tom-
nost’ umelého Epo prvý raz
testovala na pretekoch Tour
de France v roku 1998, ale
vo väčšom rozsahu až o dva
roky neskôr na olympiáde
v Sydney. Vtedy sa už našiel
spôsob ako športovca usved-
čit’ z Epo dopingu. Približne

od roku 2001 sa použı́va test
vzoriek moču, ktorý to
umožňuje skúmat’ aj spätne.
Ale až do vlaňajška bolo zi-
st’ovanie prı́tomnosti Epo
v mnohých prı́padoch dost’
sporné.

Pri odhal’ovanı́ tejto dopin-
govej látky ide v konečnom
dôsledku o obrazovú analý-
zu, vizuálne vyhodnotenie te-
stu. Dôležitú úlohu pritom
hrajú matematické aj softvé-
rové prostriedky, ktoré sa na
tento účel použijú. Od nich
závisı́ rýchlost’ a objektivita
práce expertov z laboratóriı́
dopingovej kontroly.

„Pri vyhodnocovanı́ Epo
obrazov nastáva často prob-
lém s rôznymi typmi ich po-
škodenı́, ktoré môžu nepriaz-

nivo ovplyvnit’ celkový vý-
sledok dopingového te-
stu,“ vysvetl’uje docent
Ivan Bajla, pracovnı́k Ú-

stavu merania SAV, ktorý
dlhodobo pôsobı́ v Rakú-

skom výskumnom centre
v Seibersdorfe. V niektorých
prı́padoch môžu podl’a neho
takéto obrazové poškodenia
úplne znemožnit’ dopingový
test.

Bolo preto potrebné znı́žit’
ich počet na čo najnižšiu mie-
ru, „lebo vzdat’ sa v týchto
prı́padoch testu z technických
prı́čin znamená umožnit’ po-
tenciálny doping“, dodáva

Bajla. Výskumný slovensko–
rakúsky tı́m sa zameral na
jedno z najčastejšı́ch a záro-
veň najhoršı́ch poškodenı́
Epo obrazov – na lokálne geo-
metrické poruchy. Je zaujı́-
mavé, že spôsob ako odstrá-
nit’ tieto poškodenia navrhol
mladý slovenský výskumnı́k
Svorad Štolc ml., ktorý pracu-
je ako doktorand v Ústave
merania SAV pod vedenı́m
školitel’a docenta Bajlu.

„Nová metóda pomohla po-
dl’a predbežných testov znı́žit’
chybovost’ rozpoznávania dô-
ležitých objektov v Epo obra-
zoch dva až štyrikrát,“ kon-
štatuje výskumnı́k. Zároveň
sa výrazne znı́žila potreba
manuálneho zásahu zo strany
experta dopingovej kontroly.
„Tým sa, samozrejme, zrý-
chlil a zefektı́vnil celý proces
vyhodnocovania,“ zdôrazňuje
Štolc.

Najnovšiu podobu softvéro-
vého systému s metódou od-
straňovania obrazových po-
škodenı́ dnes využı́vajú
všetky akreditované protido-
pingoové laboratóriá na svete.
Jej základnú myšlienku
ochraňuje patent. „Spol’ahli-
vejšı́mi testami zist’ovania
Epo sa dosiahlo aspoň to, že
športovci, ktorı́ chcú siahnut’
po Epo dopingu, sa už nemô-
žu cı́tit’ tak bezpečne ako
predtým,“ tvrdı́ Štolc.

V��aza urŁ� a� dopingovÆ kontrola alebo sœd
BRATISLAVA (ms) – Tri pı́smená,
ktoré hýbu cyklistickým pelotónom.
Epo je skratka látky s názvom ery-
tropoetı́n. Alebo aj zaručená cesta
k úspechu. V devät’desiatych rokoch
minulého storočia vyhrávali vavrı́ny
na najslávnejšı́ch cyklistických pre-
tekoch sveta Tour de France, teraz
sa jeden za druhým priznávajú –
podvádzali sme.

„Bral som Epo, bola to každo-
denná súčast’ môjho života,“ uviedol
Dán Bjarne Riis, ktorý vyhral Tour
v roku 1996. „Nepovažujem sa za

vı́t’aza. Moje žlté tričko je doma
v škatuli, môžete si ho vziat’,“ vy-
hlásil.

Lenže – koho vyhlásit’ za vı́t’aza?
Druhý skončil Nemec Jan Ullrich,
o ktorom jeho vtedajšı́ masér Jef
d’Hont tvrdı́, že systematicky užı́val
okrem Epo aj rastové hormóny. Tretı́
bol Francúz Richard Virenque, kto-
rého neskôr z dopingu usvedčili. Se-
demnásobný vı́t’az Tour Američan
Lance Armstrong sa môže pochválit’
jediným – nič mu nedokázali. Obvi-
nenı́ na jeho adresu však bolo ne-

úrekom. Lanský vı́t’az Floyd Landis
mal pozitı́vny test na testosterón
a behá po súdoch.

Kto je vı́t’az? Jeho meno sa už ve-
rejnost’ nedozvie bezprostredne po
pretekoch, ale až po výsledku po-
slednej dopingovej kontroly.

Záver minulého storočia bol zla-
tým vekom Epo. Skvelý účinok a ni-
jaké riziko prichytenia. Hoci sa o tej-
to látke vedelo už dlho, nejestvovali
spol’ahlivé testy na jej zistenie. A tak
cyklisti sypali. Nielen hviezdy, ale aj
nosiči vody. Ak by nezvládli divé

tempo pretekov, o rok by už nedos-
tali novú zmluvu.

Český lekár Jan Hnı́zdil, ktorý pô-
sobil pri profesionálnych cyklistic-
kých tı́moch, si myslı́, že vel’ké eta-
pové preteky typu Tour de France či
Giro d’Italia nemožno vyhrat’ bez do-
pingu. „Videl som to na Giro. Cykli-
sti boli takı́ vyčerpanı́, že po skon-
čenı́ etapy neboli schopnı́ jest’ nor-
málnu stravu a v podstate všetci
ešte v dresoch odchádzali do hotelov
na infúzie. Dostávali výživu, pod-
porné látky, ale aj steroidné hor-

móny. A vôbec to nevedeli. Ked’ sa
pýtali biochemika, čo v infúziách
je, odpovedal, že vitamı́ny. Niekedy
to pripomı́nalo pokusy na zviera-
tách,“ povedal Hnı́zdil v rozhovore
pre český dennı́k MF Dnes.

Oficiálne testy na Epo sa objavili
až v roku 2000 pred olympiádou
v Sydney, stále však nie sú úplne
spol’ahlivé. Dokázal to aj prı́pad
americkej šprintérky Marion Joneso-
vej – vlani mala pozitı́vny test na
Epo, analýza B–vzorky však bola
negatı́vna.

¨o je to Epo Cyklistika a doping
l Tom Simpson. Na Tour de

France 1967 poŁas stœpania
na Mont Ventoux spadol z
bicykla a zomrel. Bral
amfetam�ny.

l Bjarne Riis. Dopoval v
rokoch 1993 a� 1998, u��val
najm� Epo. V roku 1996
vyhral Tour.

l Erik Zabel. ÐEpo som u�il iba
raz v roku 1996, ale nec�til
som sa dobre, tak som po
t��dni prestal,� povedal
�es�nÆsobn� najr�chlej��
�printØr na Tour.

l Rolf Aldag. Epo bral v rokoch
1995 a� 2002. Tak ako Riis a
Zabel jazdil v t�me Telekom
(dne�n� T�Mobile).

l AfØra Festina. U masØra
tohto t�mu na�li poŁas Tour
1998 �tyristo ampuliek Epo.
T�m vylœŁili z pretekov.

l Lance Armstrong. V jeho
vzorkÆch z roku 1999
dodatoŁne objavili Epo, ktorØ

sa v tom Łase nedalo zisti�.
Testy sa v�ak robili iba na
vedeckØ œŁely a ich v�sledky
mali zosta� utajenØ.

l Tyler Hamilton. Mal pozit�vny
test po v��azstve v Łasovke
na olympiÆde v AtØnach.
Jeho B�vzorku v�ak omylom
zmrazili, preto museli
AmeriŁana oslobodi�. O pÆr
t��d	ov ho prichytili na
Vuelte, dostal dva roky.

l Jan Ullrich. Pozit�vny test mal
iba po u�it� drogy na
diskotØke, inak dopingov�m
komisÆrom unikal. Hoci sa
jeho spolujazdci priznÆvajœ,
on mlŁ� a rad�ej skonŁil
kariØru.

l Ivan Basso. Spolu s
Ullrichom ho vlani nepustili
na �tart Tour pre kontakty s
dopingovou sie�ou. Vy�etrujœ
ho, stÆle nem
�e sœ�a�i�.

l Floyd Landis. Vlani vyhral
Tour, ale v tele mal prive�a
testoster�nu. Najal si
prÆvnikov a sna�� sa dokÆza�
nevinu.Priznal sa. Bjarne Riis (v strede) je prvým vı́t’azom Tour de France, ktorý priznal užı́vanie

Epo. Jeho spolujazdec Jan Ullrich (vpravo) nad’alej zapiera.
Unikla. Šprintérku Marion Jonesovú negatı́vny výsledok
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